
lanak gehiago interesatuko ninduela
EKEkoak baino. Hori zen 1989-90
aldean. Eszena Nazionalean 15
urtez egon naiz.

Nolako bizipenak ukan dituzu epe
horretan?
Izugarriko momentu aberatsak bizi
ditut, antzerkiarekin eta arte-sor-
kuntzekin, osoki profesionalak
ziren artistekin, eta denbora berean

- T E R M O M E T R O A --  T E R M O M E T R O A -

Enpresa kudeatze ikaskete-
tatik euskal kulturara.
Bai, enpresa kudeatze ikas-
ketak egin eta berehala
hasi nintzen etxegintza egi-
tura batean, sei urtez.
Gero sartu nintzen Euskal
Herriko Kultur Etxean,
hain zuzen ere Euskal Kul-
tur Erakundea eratu aitzin,
pizkundearen bidez Baio-
nan sortu zen egituran,
gero desagertu zena hiru
urteren buruan. Hortik
EKE sortu zen eta ni
Frantses Kultur Ministe-
rioaren babespean Baio-
nan sortu erakundean izan
nintzen, Eszena Naziona-
lean, frantses kultura eta
arte profesionala kudea-
tzen eta bultzatzen duen
egituran. Zinez egitura
indartsua, 15 permanente-
ren lanposturekin, baina
euskal kulturak ez zuen
hor tokirik. Hainbat ezta-
baidaren ondotik, erabaki
politiko bat hartu zen, EKE sor-
tzea euskal kulturaz arduratzeko,
eta bistan dena, hola deitzen zuten
politikoek, oreka baten izenean
behar zela ere beste egitura bat
frantses edo beste kulturez ardura-
tzeko. Egia erran momentu horre-
tan interesatua nintzen kultura pro-
fesional hortaz, eta aitortzen dut
momentu horretan pentsatzen
nuela berdin Eszena Nazionaleko

emeki-emeki ikusten nuen
ere egitura horretan nolako
iritzi okerra zen euskal kul-
turari buruz. Hori niretzat
zen nire nortasuna ukatzea
bezala... eta egia da ez nin-
tzela ongi sentitzen toki
horretan. Momentu batean
utzi dut, profesionaltasuna-
ren mugak ere agertu zaiz-
kit, eta azken finean egin
dut, ez gibelera, baina iritzia
aldatu dut. Ohartu naiz
azken finean hor sortzen
zen kultura urruntzen zela
nik sentitzen eta bizi nahi
nuen kulturatik. Erran nahi
dut, antzokietan eta sortzen
zen kultura hori zen naski
elitista, eta azken finean
behar izan dut berriz euskal
kulturarentzat lan egin.
Hortik landa Haize Berrin
izan naiz, bost urtez.

Eszena Nazional horretan ez
zen beraz euskal kulturaren-
tzako tokirik, euskaraz ekoiz-
tua izan edo ez.

Egitura horren araudietan ere argi
zen bakarrik artista profesionalek
zutela tokia. Orduan, euskal kultu-
raren baztertzeko aitzakia nagusia
zen, jakinez bereziki Iparraldean
profesional guti zirela momentu
horretan; bai eta ere EKE hor zela-
ko euskarari lotuak ziren ekintzak
berari atxikitzen zirela. Baina bazen
beste zerbait egia errateko, askotan

Euskal kulturaren barrenak hurbil-hurbiletik ezagutzen ditu Maixan Merkapidek 
(Izura, Nafarroa Beherea, 1959). 30. urteurrena ospatzen duen Izurako Haize Berri

elkarterainoko bidean maiz kausitu du kultura profesionala vs. herrikoia eztabaida.

44 ! 2009KO UZTAILAREN 26A

«Ez dugu euskaraz sortzen
publikoa hesteko»

Maixan Merkapide

Testua eta argazkia:
Kristina Encinar



ondorio on bat, teorian bederen.
Berriki entzun dut Nafarroa Behe-
rean 40 herriko etxek izenpetu
dutela engaiamendu bat hamar
puntutan euskarari ofizialtasuna
emateko. Teorian izan daiteke akor-
dio ona.

Euskarari emandako arreta hori ber
gisan euskal kulturari ere ematen
zaio?
Arreta ematen zaio lehen baino
errazago, baina denbora berean
gibelean ahalak aski ahul gelditzen
dira, nahiz eta borondateak ager-
tzen diren. Euskara eta Nafarroa
Beherea hartuz, lurralde euskaldu-
nena, orain ari da euskara desager-
tzen, ez du atentziorik ere, eta sen-
titzen den arreta edo engaiamendu

horien gibelean ez da ahal sendoa.
Gainera ez dira erabiltzen neurtze-
ko tresnak, ahal horiek eraginkor
bilakarazteko. Urteak pasatzen
ahal dira hola, eta egoera ez da
aldatzen. Bada euskara bigarren
mailan deneko ir itzi  orokorra,
baina bada ere instituzioak edo
kulturaren antolakuntzak sortu
duen hierarkizazio hori, Antton
Lukuk idatzi bezala. Hortik kanpo-
ko proiektuak kanpoan geratzen
dira laguntzetatik.

- T E R M O M E T R O A -M a i x a n  M e r k a p i d e

eztabaida gogorrak entzun ditut:
zer da euskal kultura? Existitzen
da? Hori entzun dut nik hor ez du
hogei urte, eta hamar urte, hori
entzun dut. Ez zen tokirik ere ema-
ten euskararentzat komunikazio
dokumentuetan, bakarrik prentsau-
rrekoetan, ni bakarrik nintzen eus-
kalduna eta parte hartzen nuen,
baina dokumentuetan ez da sekula
hitz bat eman euskaraz. Hori kultu-
ra egitura nagusi batean, e? Euskal
kultura bigarren edo hirugarren,
edo bosgarren mailan ematen zen.
Gogorra zen hori bizitzea.

Gaur egun Iparraldeko Herri Admi-
nistrazioetan ugaltzen ari dira euska-
raren aldeko planak.
Pozten naiz hori ikusteaz, zeren eta
guk Euskal Konfederazioan abiatu
genuen lan hori herriko etxeekin,
adibidez. 2002an abiatu lanean jada
diagnosiak aski ezkorrak ziren, sen-
titzen zen euskararen presentzia eza
herriko etxeetan eta administrazio-
etan. Momentu horretan egin behar
izan zen ikerketa juridiko bat segur
izateko dokumentu ofizialetan eus-
kara ere ematen bazen, testuak ez
zuela erdarazkoaren balioa galduko.
Hori 2002an zen, 2009an gara jada-
nik, hau da, prozesu horiek denbo-
ra aldetik sobera luze dilatatzen
dira. Egia erran, ahalegin hori
gogoratzea eta aldi berean gaur
ikustea zoritxarrez lege aldetik ez
dela aitzinamendurik izan, edo
konstituzioaren aldaketa hori ez
dela egiazko aldaketa, bortitza da.
Baina hori ikustea da nonbait Eus-
kal Konfederazioak eraman lanaren

Piarres Larzabal baten lanak, adibi-
dez, oso onak dira.
Piarres Larzabalek baditu antzerkiak
arras onak, eta horiek nire ustez ez
dute behar duten tokia, hizkuntza
begiratzen da, ez kalitatea. Badira
euskara jakin gabe hiru bider antzer-
ki lan bat ikusi dutenak. Ez dugu
euskaraz sortzen publikoa hesteko,
sorkuntzak gure artean ukateko;
jende deneri gozarazteko bortak ire-
kiak dira. Dena den, sentsibilizazio
handiagoa behar litzateke euskara-
ren ezagutzeko eta erabiltzeko.

Eta diru-laguntzak ere eskasak...
Arazoa da euskal kulturarenak ez
diren elkarte ofizialek, Nafarroa
Beherea batean adibidez, gureak
baino hamar aldiz handiagoak diren
aurrekontuak dituztela. Ez dugu
galdetzen kopuru bera ematea,
baina kontraesana da. Eragin ere-
mua ahula dugu horrela, egutegi,
komunikazio edota eskaintza alde-
tik kultura iraunkortasunez ekoizte-
ko indarrik gabe.

Aipatu hiru ardatz nagusi Iparraldeko
kulturaren bizkortzean aplikatzeko.
Zaindu antzerki sorkuntza, bereziki
herrikoia; klasikoak bertaularatu eta
antzerkilari gazteak bultzatu, ikus-
entzun saila eta film ekoizpena
garatu; Hegoaldean ere hainbat
urtez ez da euskarazko filmik egin,
pentsa. Eta euskaraz bizi diren
oasiak zaintzea, ez harresi batzue-
kin baina euskaraz benetan senti-
tzeko, pentsatzeko eta eztabaidatze-
ko naturalki, hizkuntza baten
biziarazteko eta aberasteko. n
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Eszena Nazionalaz:
�Ohartu naiz sortzen zen

kultura urruntzen zela nik
sentitzen eta bizi nahi

nuen kulturatik�


